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حکمت 332
امام )ع( فرمود : س��لطان )عادل( 

پاسدار الهى در زمین اوست.

 هاليوود با ناتالي پورتمن 
چه معامله اي خواهد كرد؟

    جواد محرمي
برخلاف ناتالی پورتمن بازيگر مش�هور هاليوودی كه از 
گرفتن جايزه  صهيونيستی س�ر باز زد و سياست های 
نژادپرستانه رژيم صهيونيستی را محکوم كرد، برخی از 
مهره های به ظاهر هنرمند ايرانی ، دعوت صهيونيست ها 
را لبيک گفته و به س�رزمين های اشغالی سفر كرده اند.

در حالي كه ناتالي پورتمن، س��تاره يهودي الاصل هالیوود 
كه اتفاقاً زاده بیت المقدس است، به خاطر جنايات و ظلم 
اسرائیل به فلسطیني ها حاضر نشد به سرزمین هاي اشغالي 
برود و قید جاي��زه يك میلی��ون دلاري را زد، پیش از اين 
محسن مخملباف فیلمساز ايراني و شاهین نجفي خواننده 
ترانه هاي موهن و اشاعه دهنده فحش��ا براي دريافت چند 

هزار دلار دعوت صهیونیست ها را لبیك گفتند. 
به طور معمول پس از چنین ابراز نظراتي فشارهاي پنهاني به 
اين افراد باعث مي شود تا برخي از آنها دست به تلطیف سخنان 
خود بزنند اما درباره پورتمن هنوز اين اتفاق نیفتاده اس��ت. 
ناتالي پورتمن ستاره يهودي الاصل هالیوودي پس از لغو سفر به 
فلسطین اشغالي براي دريافت جايزه »جنسیس« گفت: تصمیم 
من براي لغو حضور در اين مراس��م حمايت نكردن از نتانیاهو 
و اعتراض به رفتارهاي اس��رائیل در نوار غزه است. پورتمن كه 
جايزه افتخاري »جنسیس ۲۰۱8« را رد و از سفر به سرزمین 
اشغالي فلسطین صرف نظر كرده در واقع باعث لغو اين مراسم 
در تل آويو شده است. هنرپیشه فیلم »حرفه اي« به تازگي در 
اين مورد گفته: من نخواستم در اين كشور و اين مراسم حضور 
يابم زيرا با اين كارم از »نتانیاهو« حمايت كرده بودم چون قرار 
بود او هم در اين مراسم سخنراني كند. پنج شنبه گذشته »بنیاد 
جايزه جنسیس« اعلام كرد كه مراسم امسال لغو شده و دلیل 

آن را عدم حضور ناتالي پورتمن عنوان كرد. 
 مؤسس��ه مذكور ب��ه نق��ل از مدي��ر برنامه ه��اي اي��ن بازيگر 
امريكايي- اسرائیلي اعلام كرد كه وی )مدير برنامه هاي پورتمن( 
گفته است حوادث اخیر اسرائیل به شدت او را آزرده خاطر كرده و 
از مشاركت در هر رويدادي در اسرائیل احساس ناراحتي مي كند. 
به نوشته روزنامه صهیونیس��تي هاآرتص، اين بازيگر سینماي 
هالیوود همچنین گفته است كه نمي تواند در اين مراسم شركت 
كند. اين جايزه در جهت تجلیل از هنرمنداني اهدا مي شود كه 
به ارزش هاي يهودي خدمت مي كنند. پورتمن، بازيگر هالیوودي 
امسال براي دريافت اين جايزه شايسته شناخته شده بود. هر ساله 
اين جايزه يك میلیون دلاري به يهودياني داده مي ش��ود كه در 

حوزه فعالیت و كاري خود دستاورد هاي بزرگي داشته اند. 
پیش از اين نی��ز هنرمندان ديگري، به اين جنبش پیوس��ته 

و از سفر به رژيم صهیونیس��تي يا دريافت جايزه از سوي اين 
رژيم  اشغالگر خودداري كرده بودند اما اين اولین بار است كه 
يك بازيگر مطرح هالیوودي كه در سطح اول سینماي امريكا 
فعالیت مي كند و خودش هم يك يهودي و زاده اورشلیم است، 

به جنبش بايكوت رژيم صهیونیستي پیوسته است. 
پورتمن در مورد شرايط كنوني اسرائیل گفته: 7۰ سال پیش 
خانواده هاي ما يهوديان از ظلم و جوري كه در حقمان شده بود 
به اين سرزمین پناهنده شديم، ولي متأسفانه امروزه مي بینیم 
كه همان پناهنده ها جناياتي را در س��طحي وس��یع همراه با 
بي عدالتي و نابرابري و تبعیض بر مردم اين س��رزمین مرتكب 
شده اند؛ جناياتي كه هیچ گونه سنخیتي با آن ارزش هايي كه ما 
يهوديان در 7۰ سال پیش و در آن شرايط به آنها مي انديشیديم 
ديگر ندارند. شجاعت اين ستاره هالیوودي در ابراز اعتراض به 
بنیامین نتانیاهو قابل ستايش است و به طور قطع در ادامه روند 
كار حرفه اي او تأثیرگذار خواهد ب��ود. پیش از اين هر كدام از 
سینماگران هالیوودي كه به نحوي نسبت به صهیونیست ها با 

لحن معترض گونه سخن گفته بودند عواقب آن را ديده اند. 
مارلون براندو در مقطعي از دوران بازيگري اش جايي به اين نكته 
اشاره كرده بود كه يهودي ها همه جاي هالیوود رخنه كرده اند و 
تلويحاً از اين موضوع ابراز نگراني كرده بود. همین مسئله باعث 
شد تا اين ستاره بي رقیب سینماي امريكا براي سال ها در سینما 
بايكوت شود و تا زماني كه راضي نشد نقش يك همجنسگرا را بازي 
كند اجازه بازگشت در پروژه هاي بزرگ و كار با كارگردان هاي مهم 
را به او ندادند. پی��ش از اين معدودي از هنرمن��دان هالیوودي 
معروف نظیر مل گیبس��ون و قبل از او مارلون براندو و ونس��ا رد 
گريوز چوب انتقاد از يهوديان حامي  اسرائیل در هالیوود را خورده 
بودند. ناتالي پورتمن يكي از بهترين و پرطرفدارترين بازيگران 
زن سینماي هالیوود است كه برنده جايزه اسكار بوده و بازي هاي 
 Léon:( بي نظیر او را در فیلم هاي��ي همچون لئون حرف��ه اي
The Professional(، جنگ ستارگان )Star Wars(، ثور 

)Thor(، قوي سیاه )Black Swan( و... به ياد داريم.

     فرزين ماندگار
 س�لبريتي ها را برخي ج�زو نخبگان جامعه دس�ته بندي 
مي كنند و برخي نيز اين ش�أن را براي آنها قائل نيس�تند 
و نخبگ�ي را نيازمن�د فرهيختگ�ي مي دانن�د. در اينک�ه 
س�لبريتي ها لزوماً نخبه اند يا خير موضوعي است كه جاي 
بحث دارد و در اين مقال نمي گنجد اما در اينکه سلبريتي ها 
مسئوليت اجتماعي در قبال مردم دارند و براي همين هم 
بايد آگاهانه تر و هوشمندانه تر عمل كنند نبايد ترديد داشت. 
س��لبريتي هايي كه خود را در معرض هرگونه موج رسانه اي در 
فضاي مجازي قرار مي دهند و قدري فكر نمي كنند كه پیوستنشان 
به امواج رسانه اي به سود جامعه است يا خیر بي ترديد از مسئولیت 
اجتماعي خود آگاهي ندارند. فرهیخت��گان معمولاً چند قدم از 
فضاي عوام زدگي جلوتر هس��تند و با ديد منطقي و معقولانه و 
كلان تري به مس��ائل نگاه مي كنند و توان تحلیل بالاتري دارند 
و قاعدتاً س��ود و منفعت جمعي و اجتماعي را به هر چیز ديگري 
ترجیح مي دهند. در ماجراي نزاع خیاباني يك پلیس زن با چند 
دختر كه اساساً ماهیت آن با ديدن فیلم قابل تشخیص نیست و 
عاقلانه نیست درباره آن قضاوت كرد، تعداد زيادي از سلبريتي ها 

داد و فغان سردادند و تحلیل هاي يكساني ارائه كردند. 
ماجرا اين اس��ت كه چند دختر در اقدامي از پیش طراحي ش��ده 
دست به تحريك پلیس مي زنند و قرار است يكي از آنها مخفیانه از 
درگیري ساختگي فیلمبرداري كند. فیلم از جايي شروع مي شود كه 
منازعه لفظي میان پلیس و دختران شكل گرفته و به مرحله بحراني 
)برخورد( رسیده اس��ت. حالا فقط كافي است كه يكي از دختران 

كشف حجاب كند و لحن و ادبیاتش را قدري تندتر نمايد. اينجا قرار 
است نقطه عطف فیلم اتفاق بیفتد. عصبانیت پلیسي كه كاملاً روي 

او كار شده به اوج مي رسد و براي بازداشت دختر اقدام مي كند. 
تحريك و توهین پلیس در همه دنیا جرم محسوب مي شود. پلیس 
در همه دنیا با اقت��دارش معنا دارد. حج��اب در ايران يك قانون 
اس��ت. در همه جاي دنیا با افرادي كه قانون را رعايت نمي كنند 
برخورد مي شود. كس��ي كه قانون را زيرپا مي گذارد در همه دنیا 
مجرم نامیده مي شود. با مجرمان در همه دنیا برخورد مي شود. 
پلیس وظیفه دارد مجرمان را بازداشت كند يا به آنهايي كه جرمي 
مرتكب مي ش��وند تذكر بدهد. هیچ كس در هیچ جامعه اي حق 
ندارد به پلیس بي احترامي كند. در همه دنیا پلیس در صف مقدم 
قرار دارد. خش��ونت يكي از ابزارهاي اصلي پلیس در همه جهان 
است. اس��تفاده از قوه قهريه يا همان خشونت در همه دنیا حقي 
است كه به پلیس داده شده اس��ت. اينها بديهیاتي است كه هر 

شهروند مسئولیت پذير و آگاه جامعه از آن خبر دارد. 

مسئوليت اجتماعي سلبريتي ها چيست؟
واكنش احساسي به يک درگيري ساختگي

    محمدصادق عابديني
پويانمايي اي�ران س�ال 97 را ب�ا دو اتفاق مهم 
شروع كرده است؛ اولي اكران نوروزي انيميشن 
»فيلشاه« و دومي برگزاري نخستين جشنواره 
انيميشن ايران در همدان كه ارديبهشت ماه به 
ميزباني همدان برگزار مي ش�ود. اين دو رخداد 
چقدر مي تواند در بالا بردن جايگاه انيميشن سازي 
اي�ران موفق باش�د؟ ناصر گل محمدي، اس�تاد 
پيشکس�وت پويانماي�ي و همچني�ن رئي�س 
هيئت انتخاب جش�نواره پويانماي�ي ايران، در 
گفت وگو با »جوان« در اين باره توضيح مي دهد. 
نوروز امس�ال »فيلش�اه« به سينماها 
آمد و با وجود ع�دم توفيق تجاري در 
مقايس�ه با فيلم هاي سينمايي، از نظر 
خيلي ها يک موفقيت بود، نظر شما در 

اين باره چيست؟
قطعاً ما نبايد انتظار رقابت داشته باشیم و نمي شود 
انتظار داشت مردم به همان میزان كه مثلًا فیلم 
»لاتاري« را نگاه مي كنند بروند فیلشاه ببینند. در 
لاتاري ما قصه قوي و سوژه جذاب انتقام گیري را 
داريم كه مردم دوست دارند! اما در كنارش قصه 
فیلشاه هم است كه شايد به اصرار بچه هاست كه 
پدر و مادرشان راضي مي شوند به سینما بروند و 

براي يك بزرگسال جذابیت چنداني ندارد. 
چرا اين يک موفقيت عنوان مي شود؟

همین كه يك انیمیشن توانسته در رقابت با آثار 
سینمايي به اكران نوروزي برسد، موفقیت بزرگي 
است. اين را هم در نظر داشته باشید كه موفقیت 
به دست آمده مرهون حمايت هاي دولت در ارائه 
اكران نوروزي و حمايت صداوسیما از اين فیلم است 
كه تیزرهاي پرحجم آن را در ساعت پیك بیننده 
پخش كرده است و به نظرم بخشي از استقبال از 

»فیلشاه« ناشي از همین حمايت هاست. 
در مقابل مي بينيم كه آثار انيميش�ن 
كمپاني ه�اي هالي�وودی فروش هاي 
خوبي دارند، چه زمان�ي مي توانيم به 

سطح موفقيت آنها برسيم؟
من شرايط انیمیشن سازي خودمان را با شرايط 
ش��ركت هايي مثل پیكس��ار و ديزني مقايس��ه 
نمي كنم. در عوض مي گويم ببینید چه زماني يك 
انیمیشن هالیوودي توانس��ته از فروش يك فیلم 
رئال هالیوودي پیشي بگیرد و چه زماني در ايران 
يك انیمیشن مي تواند از فروش يك فیلم سینمايي 
رئال پیشي بگیرد. هر وقت اين اتفاق افتاد مي گويم 
ما توانسته ايم به موفقیت برسیم. به نظرم آن روز 

هم زياد دور نیست، به خصوص اگر ما بتوانیم به 
قصه هايي كه انتخاب مي كنی��م و تكنیك هاي 

سینمايي مان توجه بیشتري داشته باشیم. 
گفته مي شود كه ما اكنون در انيميشن 
كوتاه، ت�وان رقابت با آث�ار جهاني را 
داريم، پس چرا در انيميشن بلند هنوز 

به اين سطح نرسيده ايم؟
تولید انیمیشن بلند مستلزم بیگ پروداكشن است 
و روند تولید پیچیده اي را طي مي كند. متأس��فانه 
در ايران هنوز هم داريم آثار بلند را با همان عناصر 
و تكنیك هاي انیمیشن كوتاه مي سازيم. مثل اين 
است كه ۱۰ روستا را كنار هم بگذاريم و بگويیم كه 
شهر ساخته ايم. در حالي كه يك شهر علاوه بر اينكه 
بزرگ تر از روستاست تعاريف و كاركردهاي متفاوتي 
با روستا دارد و نمي شود صرف كنار هم قرار گرفتن 
چند روستاي كوچك، يك شهر ساخت. سینماي 
انیمیشن ما هم اين گونه است يعني بیشتر كساني 
كه قب��لًا كار كوتاه انجام داده اند، انرژي بیش��تري 
مي گذارند و هر جور شده مي خواهند با همان روند 

تولید انیمشین كوتاه، يك اثر بلند بسازند. 
تلويزيون چق�در مي تواند در مس�ير 
انتقال از انيميش�ن كوتاه به انيميشن 

بلند مؤثر باشد؟
تلويزيون پلي میان تولیدات كوتاه و تولیدات بلند 
سینمايي است. بیشتر حجم تولیدات تلويزيوني 
را مجموعه هاي بلند و س��ريال هاي انیمیشني 
تش��كیل مي دهد و عملًا پلي مي شود میان آثار 
كوتاه و بلند. تلويزيون بهترين موقعیت تمرين 
براي گروه هاي تولیدي اس��ت كه مي خواهد از 
كار كوتاه به س��مت كار بلند حركت كنند. الان 
هم مي بینیم گروه هايي كه با صداوسیما براي 
تولید انیمیش��ن قرارداد مي بندند، در كنارش 
قرارداد ورژن سینمايي نیز مي بندند. ما سه نوع 
انیمیشن داريم. اولي انیمیشن كوتاه جشنواره اي 
است، دومي انیمیش��ن بلند سینمايي است كه 
مردم براي تماشاي آن بلیت مي خرند و سومین 

نوع انیمیشن تلويزيوني است كه پربیننده ترين 
نوع انیمیشن است. انیمیشن تلويزيوني شرايط 
خاصي دارد و م��ن اعتقاد دارم ب��ا توجه به آن 

مي توانیم انیمیشن سینمايي را تقويت كنیم. 
در تلويزيون س�الانه چقدر انيميشن 

پخش مي شود؟
طبق آماري كه اراده داده ش��ده گفته مي ش��ود 
ه��زار دقیقه انیمیش��ن در س��ال مصرف   6-7
انیمیش��ن داريم ولي من فكر مي كنم رقم اصلي 
بیشتر است و مي خواهند با رسیدن به 6-5 هزار 
دقیقه انیمیش��ن داخلي احس��اس كنند كه به 

خودكفايي رسیده ايم. 
چقدر از مص�رف فعلي انيميش�ن در 

ايران سهم آثار ايراني است؟
شايد 3۰ درصد، تازه آن را هم نمي توانیم تأمین 
كنیم. اين را هم بگويم كه مصرف بالاي انیمیشن 
در ايران يك خبر خوب اس��ت ب��ه اين معنا كه 
در كش��ورمان كودك و نوجوان زياد داريم و از 
طرفي هم تعداد شبكه هايي كه انیمیشن پخش 
مي كنند بالاست. ما به آثار ماهواره اي اعتقادي 
نداريم. به نظرمان تأمین انیمیشن براي كودكان 
ايراني از طريق ماهواره مشروع نیست و كودك 
ايراني بايد بیشتر انیمیشن ايراني نگاه كند كه با 

فرهنگ ايراني همخواني دارد. 
كش�ورهاي عرب�ي ب�ه ج�اي اينک�ه 
خودشان انيميشن توليد كنند، آنچه 
مي خواهند را به توليد كننده خارجي 
سفارش مي دهند، آيا ما هم مي توانيم 
مث�ل ش�بکه هاي عرب�ي س�فارش 
دهنده باش�يم به جاي آنکه خودمان 

توليد كننده باشيم؟
عیب شبكه هاي عربي اين است كه نیروي انساني 
متخصص ندارند، در حالي كه ما نیروي انس��اني 
خیلي خوبي داري��م. همی��ن الان نیروهايي در 
شهرستان ها حضور دارند كه آثارشان به مراتب از 
بچه هاي تهران بهتر است. عرب ها دارند با فرمول 
خودشان پیش مي روند، شايد آنها مي خواهند با 
حضور شركت هاي خارجي انیمیشن تولید كنند 
و استقرارشان در كشورهاي عربي، زمینه را براي 
آموزش جوانان بومي شان فراهم كند، اما در ايران 
ما با چنین مشكلي روبه رو نیستیم، جوانان ايراني 

بسیار خوب و حرفه اي كار مي كنند. 
انيميش�ن ايراني چقدر مي تواند براي 

جوانان ايراني شغل ايجاد كند؟
پويانمايي ضريب اشتغال خوبي دارد. استوديوهاي 
فعال ايراني مابین 3۰ تا 34 شغل ايجاد مي كنند 
و اگ��ر س��فارش خ��وب نباش��د و می��ان انجام 
سفارش ها بچه ها بیكار نباش��ند، مي توانند روي 
كار انیمیشن س��ازي به عنوان يك ش��غل ثابت 

حساب كنند. 
جشنواره ملي انيميشن چقدر مي تواند 
كمک كند تا هم اس�تعداد هاي ايراني 
دي�ده ش�وند و ه�م بتوانند اش�تغال 

پايداري داشته باشند؟
هدف اصلي و اولیه برگزاري جشنواره همین معرفي 
استعدادهايي است كه در شهرستان ها وجود دارد 
و براي همین عن��وان »ملي« ب��ه آن داده ايم كه 
بچه هاي تهران هم بتوانند در اين رقابت ش��ركت 
كنند. نیاز اصلي ما اين است كه انیمیشن هاي كوتاه 

ايراني را به سمت تولیدات تلويزيوني ببريم.

تولي��د انيميش��ن بلند مس��تلزم 
بيگ پروداكشن است و روند توليد 
پيچيده اي را طي مي كند. متأسفانه 
در ايران هنوز هم داريم آثار بلند 
را با همان عناص��ر و تكنيك هاي 
انيميش��ن ك�وت��اه م�ي س���ازيم

    تلويزيون

2 پژوهشگر و نويسنده ادبيات به سازمان اوج نامه  نوشتند
آفرين بر شما و »پايتخت ۵«

در پي پخش مجموعه تلويزيوني »پايتخت ۵« از ش�بکه يک، گل علي بابايي 
و حسين بهزاد دو تن از پژوهش�گران و نويس�ندگان عرصه ادبيات مستند 
دفاع مقدس خطاب به مسئول سازمان هنري- رسانه اي اوج نامه اي نوشتند. 

متن اين يادداشت بدين شرح است:
»رياست ارجمند سازمان هنري- رسانه اي اوج

جناب آقاي احسان محمدحسني
با سلام و شادباش خجسته ايام و لیالي ماه شعبان المعظم. خدا را سپاس كه نمرديم 
و پس از گذشت چهار دهه از بهمن 57 يك مجموعه تلويزيوني را در ايام تعطیلات 
نوروزي از جعبه جادو زيارت كرديم كه بي تعارف، رگِ قلب يكايك مردمان اين ديار- 
از شهري و روستايي گرفته تا انقلابي و غیر انقلابي! به مدت ۱8 شبانه روز )با احتساب 
بازپخش روزانه( را به دست گرفت و ثابت كرد كه اگر كار به دست كاردان سپرده شود 
با همین بضاعت اندك امكانات فني و لجستیكي موجود در اين كشور، مي توان در 
نهايت زيبايي، محوري ترين دغدغه هاي راهبردي انقلاب مظلوم حضرت روح الله را 
در قاب جمع و جور تلويزيون وطني، كادوپیچ شده به 8۰میلیون سكنه سرزمیني 
كه در هسته مركزي آتشفشانِ تحريم هاي فلج كننده اصحاب توحش تكنولوژيك 

مغرب زمین مي سوزند و مي سازند، چون جرعه آبي خنك و گوارا، عیدانه داد. 
از همین مجال بهره مي بريم و مراتب سپاس خالصانه خود را به تمامي دست اندركاران امر 
خطیر آفرينش مجموعه تلويزيوني دلرباي »پايتخت 5« به ويژه كارگردان فرهیخته جناب 
آقاي سیروس مقدم، تمامیت كادر تهیه و تولید، جمیع بازيگران هنرمند و دست اندركاران 
مراحل پسا تولید آن تقديم مي كنیم. امید كه به زودي زود، ششمین سري »پايتخت« 

را نیز به تماشا بنشینیم. آفرين بر اوج شما و »پايتخت 5« شما.«

فيلمساز هلندي:  

سينماي ايران با ذات انسان ارتباط دارد

»كورن�ي مي جن�س« فيلمس�از هلن�دي گف�ت: فيلم هاي 
ايراني كه در جشنواره هاي بين المللي به نمايش درمي آيند 
بس�يار عميق هس�تند و اگر به لايه ه�اي دروني اي�ن آثار 
توجه ش�ود مي فهمي�م كه ب�ا ذات انس�ان ارتب�اط دارند. 
»كورني مي جنس« كه به منظور ش��ركت در س��ي و ششمین 
جش��نواره جهاني فیلم فجر به تهران سفر كرده است، در گفت و 
گو با ايرنا، به علاقه ويژه خود نسبت به فرهنگ و فیلم هاي ايراني 
اشاره كرد. وي درباره آشنايي اش با سینماگران ايراني افزود: عباس 
كیارستمي از جمله كارگردانان محبوب من است و همواره از ديدن 
فیلم او مخصوصاً »طعم گیلاس« لذت برده ام. اين مستندس��از 
هلندي ادامه داد: كیارستمي عنصر خیال را در فیلم هايش همواره 
داشت و انسان مي توانست چشم هايش را ببندد و آثار او را در ذهن 
خود تخیل كند.  اين فیلمساز هلندي درباره شناخت خود از ديگر 
فیلمسازان ايران به مجید مجیدي اشاره كرد و گفت: مجیدي نیز 
از كارگردانان بین المللي ايران است كه برخي از آثار او را ديده ام. 

وي مهم ترين عامل سفرش به ايران را سینماي كشورمان عنوان 
كرد و افزود: ديدن فیلم هاي ايراني من را به سفر به ايران ترغیب 
كرد. تا به حال به چندين شهر ايران از جمله اصفهان و شیراز سفر 
كرده ام و البته اين را هم بگويم هنگام س��فر زمیني در شهرهاي 
مختلف ايران فیلم هاي كمدي و طنز در اتوبوس پخش مي شود 
كه برايم جذاب نیستند. اين عضو شبكه تلويزيوني »ساب مرين 
چنل« هلند اظهار امیدواري كرد كه حضورش در ايران به تهیه 

آثار مشترك با تولیدكنندگان ايراني منجر شود. 
وي مهمان نوازي ايرانیان را يك��ي از مهم ترين ويژگي هاي آنها 
برشمرد و گفت: وقتي به ايران سفر مي كنم مردم ايران دائماً به 
من، فیلم هاي مختلف براي تماش��ا را پیشنهاد مي دهند و رفتار 

گرم و صمیمي با مهمان ها دارند. 
او كه از مسئولان اجرايي جشنواره »نوتردام« نیز است در ادامه 
خاطرنشان كرد: اغلب فیلم هاي ايراني و موسیقیدانان ايراني در 
جشنوار »نوتردام« شركت مي كنند و با برخي از آنها آشنا هستم و 

اين را هم بگويم كه علاقه بسیاري به موسیقي ايراني دارم. 
وي درباره آشنايي مردم هلند با سینماي ايران نیز توضیح داد: 
از آنجا كه اغلب فیلم هاي ايراني در جشنواره ها اكران مي شوند و 
شمار اندكي از افراد در اين جشنواره ها شركت مي كنند، بنابراين 
مردم عادي كشور من چندان با سینماي ايران آشنا نیستند اما 
امیدوارم تدابیري انديشیده شود تا سینماي ايران در میان مردم 
هلند بهتر معرفي شود. سي و ششمین جشنواره جهاني فیلم فجر 
روز پنج شنبه )3۰ فروردين ماه( در پرديس چارسو آغاز شده و تا 

هفتم ارديبهشت در تهران برگزار مي شود.

همزمان با سالروز ميلاد حضرت سجاد)ع(  
»خداحافظ سالار« به باشگاه كتاب 
فرهنگسراي انقلاب اسلامي مي آيد

كتاب »خداحافظ س�الار«، خاطرات پروانه چ�راغ نوروزي 
همس�ر ش�هيد همداني، در باش�گاه كتاب فرهنگس�راي 
انق�لاب اس�لامي ب�ا حض�ور همس�ر ش�هيد، نويس�نده 
كت�اب و منتقدان ام�روز م�رور، نقد و بررس�ي مي ش�ود. 
به گزارش رسانه خبري سازمان فرهنگي- هنري شهرداري تهران، 
نشست نقد و بررسي كتاب »خداحافظ سالار« امروز همزمان با میلاد 
حضرت سجاد)ع( پیام آور كربلا، برگزار مي شود. حمید حسام نويسنده 
كتاب و چهره برگزيده هنر انقلاب، پروانه چراغ نوروزي همسر شهید 
و راوي كتاب، بهناز ضرابي زاده نويس��نده و كارشناس ادبي و گلعلي 
بابايي نويسنده و كارشناس ادبي حضور خواهند يافت و حمید باباوند 
كارشناس- مجري اين نشست خواهد بود. جمعي از همسران شهداي 
مدافع حرم میزبان اين نشست خواهند بود. خوانش تكه هايي از كتاب 

از ديگر بخش هاي اين برنامه خواهد بود. 
 »خداحافظ سالار« خاطرات پروانه چراغ نوروزي همسر سرلشكر 
همداني اس��ت از همراهي با همس��رش در روزهاي مبارزه. روايت 
ش��یرين اين اثر به قلم حمید حس��ام نگارش يافته اس��ت. كتاب 
»خداحافظ سالار« داس��تاني است كه ش��روع ماجراي آن از سال 
۱39۰ است كه شهید همداني خانواده خود را در اوج بحران سوريه 
كه دمشق در آستانه سقوط بود، آگاهانه به دمشق مي برد. زندگي 
ش��هید همداني پر بوده از حادثه، مجروحیت، گمنامي و كارهاي 
بزرگي كه ناشناخته مانده است و بخشي از كتاب به خاطرات و نقش 
شهید همداني در تأسیس سه لشكر سپاه در سال هاي دفاع مقدس 
و مأموريت هاي متعددي از جمله حضور وي در آفريقا و در نهايت 
دفاع از حرم اهل بیت)س( در سوريه مي پردازد. همه اينها در كنار 
ش��نیدني هاي قصه حرم و مقابله با تكفیري ها در كتابي به عنوان 
خداحافظ سالار جمع شده است.  اين نشست امروز ساعت ۱6 در 
فرهنگسراي انقلاب اسلامي به نشاني بزرگراه شهید نواب صفوي، 

تقاطع پل كمیل، ابتداي كمیل شرقي برگزار مى شود.
.............................................................................................................

به مناسبت بزرگداشت سعدي
وضعيت آموزش فارسی در جهان بررسی شود

همايش »نگاهي به وضعيت آموزش زبان فارسي در جهان« 
توسط دانشگاه علامه طباطبايي و بنياد سعدي برگزار مي شود.

دانشگاه علامه طباطبايي با همكاري بنیاد سعدي، سوم ارديبهشت 
ماه به مناسبت بزرگداشت استاد سخن سعدي شیرازي، همايش 
»نگاهي به وضعیت آموزش زبان فارسي در جهان« را با سخنراني 
احمد تمیم داري، استاد زبان فارسي و رضامراد صحرايي، رئیس 
مركز آموزش زبان فارسي به غیرفارس��ي زبانان دانشگاه علامه 
طباطبايي برگزار مي كن��د. از جمله برنامه ه��اي اين همايش، 
سخنراني با موضوع »نقش گلستان س��عدي در گسترش زبان 
فارسي در جهان« توسط احمد تمیم داري، دكتراي زبان فارسي 
و مؤل��ف و »وضعیت آموزش زبان فارس��ي در جهان« توس��ط 
رضامراد صحرايي است. حضور فارسي آموزان كشورهاي مختلف 
و اجراي گروه سرود دانش��جويان غیرايراني مركز آزفا)آموزش 
فارسي به غیرفارسي زبانان( دانشگاه علامه طباطبايي و رونمايي 
از جديدترين كتاب هاي آموزش زبان فارسي به غیرفارسي زبانان 

تألیف بنیاد سعدي از ديگر برنامه هاي اين همايش است. 
.............................................................................................................

 معرفي نسخه خطي گلستان سعدي 
در موزه ملي ايران

م�وزه مل�ي اي�ران در روز بزرگداش�ت س�عدي ش�اعر 
ب�زرگ پارس�ي گوي نس�خه ارزش�مندي از گلس�تان 
را ك�ه در م�وزه دوران اس�لامي ب�ه نماي�ش درآم�ده ب�ه 
مخاطب�ان و همراهان م�وزه ملي اي�ران معرف�ي مي كند. 
نسخه خطي گلستان س��عدي به خط نستعلیق بر كاغذ نوشته 
ش��ده و داراي ۲6۰ صفحه ۱3 سطري است كه داراي جدول و 
كمند و تذهیب زرافشان هستند. سرلوح مذهب مرصع بوده و 
بین سطور ديباچه و صفحات نخس��ت كتاب طلااندازي شده 
است. سرفصل ها و برخي عبارات به قلم شنگرف نوشته شده و 
جلد اين نسخه خطي تیماج قرمز مايل به قهوه اي و با نگاره هاي 
ترنج و سر ترنج تزئین شده است.  در صفحات پاياني اين نسخه 
خطي تاريخ ۱۲37 هجري قمري قید ش��ده و بدون رقم است. 
اين كتاب ارزشمند به شماره 37۱4 در تالار قاجار موزه دوران 
اسلامي موزه ملي ايران در معرض ديد مخاطبان و علاقه مندان 

فرهنگ و هنر ايران قرار دارد.

استاد پيشکسوت انيميشن سازي ايران در گفت وگو با »جوان«:

 تأمين انيميشن براي كودك ايراني
از طريق ماهواره مشروع نيست

    گزيده  خبر


